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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mikor ismeri be az állam, hogyha nem engedélyezné 
pl. a neonikotinoidos használatát, akkor ezekkel a szerekkel nem irthatták volna ki a méheket 
Magyarországon?" 

A neonikotinoidos (tiametoxan és klotiniadin) méh mérgezésnél az egyik méhésztől kiszivárgott 
labor eredmény szerint pont az EU-ban már tiltásra került hatóanyagok pusztították ki a 
méhállományának felét 2018-ban 3 hét alatt.

Ennél a méhészetnél az LD50 érték háromszorosát találták meg a méhekre kifejezetten veszélyes 
klotiniadinból. Ezeket a hatóanyagokat az EU már betiltotta, de a magyar kormány eseti engedéllyel
2018-ban engedélyezte, annak ellenére, hogy több EU-s vizsgálat is kimondta jelentős kárt okozhat 
a beporzó rovarokra így a méhekre nézve is.

Úgy tűnik, hogy az állam felelőssége is megállapítható, mivel az engedélyeket ezek használatára az 
EU tiltása ellenére az állam adja ki.

Mikor ismeri be az állam, hogyha nem engedélyezné ezen vegyi anyagok használatát, akkor ezekkel
a szerekkel nem irthatták volna ki a méheket?

A károsult méhészeknek az kevés vigasz nyújt, hogy 2019-től betiltották ezen hatóanyagokat.

Az érintett gazdáknak egyenként több millió forintos kárt kell, elszenvedjenek az elpusztult 
méhcsaládok miatt. Az új méhcsaládok 2-3 év elteltével válnak ismét jövedelmezővé, a 
méhészeteknek ennyi időt kell túlélniük, - ha képesek rá, - hogy vállalkozásaik újra tisztes 
megélhetést tudjanak biztosítani számukra. Miért van az, hogy nagyon ritka esetben találja meg a 
hatóság az esetleges túlzott dózist használó mezőgazdasági tevékenységet folytató személyeket. Fel 
tünt-e a Miniszter úrnak, hogy addig, amíg az OMME szervezethez több mint 400 méhész jelentett 
mérgezést méh eltűnést, addig a hatóság felé ennek az 1 százaléka, nem gondolja-e a Miniszter Úr, 



hogy az elmúlt években a méhészek elveszítették a bizalmukat a hatóság felé?

Nem-e gondolja a Miniszter Úr esetleg, hogy mivel ön is méhész ember esetleg több védelmet 
kellene nyújtani a méhészeknek? Ön is tudja, hogy ha nincsenek beporzó rovarok, akkor attól 
kezdve az emberiség napjai is meg vannak számolva.

1


